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ZPRAVODAJ 
obce Roprachtice č. 2/2019 

duben-červen 2019 
 

NAŠI MALÍ OBČÁNCI   
                                                                                                          

                                                                                                                   

                                                                                                                                          

 

 

        
  

 

 

 

 

 

    

 

 

                   

                            

 

 
     Dne 30. března 2019 proběhlo v budově Obecního úřadu slavnostní Vítání občánků. Přivítali jsme 

mezi  sebe  nejmenší  občánky  naší  vsi:  Sáru Matolínovou,  Zuzanku  Krejsovou,  Evu  Václavíkovou  a 

Anetku Šulcovou (zleva). Přejeme Vám, děvčátka, do života hodně zdraví a pohody. Rodičům přejeme 

jednou radost z toho, že jejich život bude pokračovat právě v těchto dcerách, které mají za úkol na 

život dobře připravit.  
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ÚVODNÍ SLOVO 

Vážení a milí spoluobčané, 

     nejdříve Vám chceme poděkovat za velkou účast na veřejném zasedání zastupitelstva obce, které 

se konalo dne 8. března. Hojná účast na tomto veřejném zasedání a diskuze nás přesvědčují o tom, 

že většina občanů se zajímá o dění v obci a svými připomínkami ukazuje na problémy a pomáhá při 

jejich řešení. V našem Zpravodaji budeme od tohoto čísla zveřejňovat usnesení z veřejných zasedání 

zastupitelstva,  a  to  včetně  diskuze.  Budeme  rádi,  když  tento  způsob  zprostředkování  informací  o 

činnosti obce bude dalším z kroků k vzájemné komunikaci mezi zastupiteli obce a občany. 

    Považujeme za důležité Vás informovat o vývoji v posílení vodovodního řadu. Situace se nevyvíjí 

podle  našich  představ.  Dodavatel  projektu  s  budoucím  dodavatelem  technologie  zřejmě 

nespolupracují  tak,  jak bychom potřebovali. Nemáme však možnost  donutit  je  k urychlení  celého 

procesu. My jsme zatím pokáceli náletové dřeviny na trase budoucího vodovodu a tím připravili trasu 

a místo  pro  budoucí  staveniště.  Posílení  vodovodu  je  stále  naší  prioritou  a  uděláme  vše  pro  to, 

abychom mohli začít se stavbou co nejdříve po obdržení všech podkladů – samozřejmě s ohledem na 

vývoj počasí, resp. roční období.  

     V této souvislosti chceme upozornit na to, že obec bude zvyšovat poplatek za vodu, a to s platností 

od odečtu v tomto roce. Sazba za 1 m3 bude 20,‐ Kč. 

     Můžeme  dále  konstatovat,  že  záležitost  převodu  hřbitova  na  obec  je  již  smluvně  dojednána. 

Smlouva  o  bezúplatném  převodu  je  již  podepsána  za  naši  stranu  a  Římskokatolickou  farnost 

Roprachtice, čeká se pouze na podpis Litoměřického biskupství. 

     Výroční  členské  schůze  TJ  Sokol  Roprachtice  se  zúčastnil  starosta  obce  pan  Zdeněk  Petřina 

s některými členy zastupitelstva. Při této příležitosti bylo předáno čestné uznání paní Věře Noskové 

k jejímu 40. výročí ve funkci starostky TJ Sokol. 

                                                   

     Ta poděkovala za ocenění a dodala, že bez pomoci mnoha dobrovolníků místních i přespolních by 

TJ Sokol Roprachtice nemohl fungovat a mít tak pestrou činnost jakou má.  

     Takže  velké  poděkování  a  do  dalších  let  hodně  zdraví  a  pevné  nervy,  patří  i  všem  těmto 

dobrovolníkům, kteří paní Věru Noskovou dlouhá léta podporují při organizaci všech akcí TJ Sokol.    

     Čestné uznání ručně vytvořila paní Radka Pacholíková, pracovnice Obecního úřadu.           
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     Zastupitelstvo  již  zaregistrovalo  některé  reakce  na  svoji  činnost. Určitě  je možné  zmínit  řešení 

problémů s komunálním odpadem – výrazné zlepšení  informovanosti v této problematice. Občané 

využívají možnost přihlášení se do SMS INFO KANÁLU a také možnost zasílání obecních aktualit e‐

mailem.  

    Chceme také upozornit zájemce na možnost nákupu palivového dřeva z obecního lesa. Objednávky 

a bližší podrobnosti podá Jan Pacholík na tel. č. 776  804 991.  

    Jsme  rádi,  že  jsme  byli  upozorněni  panem  Bohumilem  Farským  na  100.  výročí  zasazení  Lípy 

svobody. Ve Zpravodaji dále je informace ze slavnostního setkání u Lípy svobody. 

      Při vydání nového čísla Zpravodaje bude předešlé číslo Zpravodaje umístěno na webové stránky 

obce, takže i ti, kteří neodebírají Zpravodaj, se budou moci seznámit s činností zastupitelstva obce i 

života v obci.  

 

PŘEHLED AKCÍ KONANÝCH OD ČERVNA DO ŘÍJNA 2019  

    1.6.   Běh okolo Roprachtic – děti i dospělí, pořádá TJ Sokol + Petr Zelenka    
    8.6.  Miniolympiáda pro děti – pořádá TJ Sokol 
  15.6.  Pouť – pořádá TJ Sokol  
    5.7.  Pohádkový les – pořádá TJ Sokol, registrace žádoucí na e‐mailu akceroprachtice@seznam.cz 
  10.8.  Fotbalový turnaj – večer taneční zábava 
    7.9.  Memoriál Josefa Rybáře – pořádá SDH 
  21.9.  Sraz harmonikářů – pořádá TJ Sokol 
  28.9.  Sraz roprachtických školáků – pořádá TJ Sokol + A. Černá 

 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA 

JUBILANTI:                  paní Nováková Marie – 95 let 

      paní Šimůnková Věra – 86 let 

Jubilantům přejeme pevné zdraví a hodně radosti ze života.  

 

STÁLE  HLEDÁME KRONIKÁŘE OBCE 

    Hledáme zájemce o funkci kronikáře obce pro vedení obecní kroniky.  

Předpoklady pro vykonávání činnosti kronikáře jsou:  

‐ soustavný zájem o dění v obci, 

‐ pořizování nebo získávání dokumentů nebo fotografií k dokumentovaným událostem, 

‐ seřazení a sepsání událostí v elektronické podobě, příp. rukou.  

Zastupitelé budou při získávání informací a podkladů nápomocni. 

     Vzhledem k tomu, že nebyla kronika vedena asi 30 roků a chceme, resp. musíme kroniku doplnit, 

hledáme zájemce, který pomůže se zpracováním kroniky od doby, kdy přestala být vedena do konce 

roku 2015.  

     Odměna  za  provedenou  práci  bude  stanovena  po  projednání  rozsahu  doplňovaných  údajů  

a jejich přepisování do kroniky. 
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ZÁPIS Z VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE  
konané dne 4. 3. 2019 na Obecním úřadě 
 
Zasedání bylo zahájeno v 17:00 starostou obce p. Zdeňkem Petřinou. 
  
Starosta seznámil přítomné s návrhem programu: 

1. Zahájení 
2. Rozpočet na rok 2019 
3. Diskuze 
4. Usnesení 
5. Závěr 
 

Návrh nebyl doplněn a byl schválen všemi 6ti hlasy. 
 
1. Zahájení  
 
Starosta konstatoval, že je přítomno 6 členů zastupitelstva – zastupitelstvo je usnášeníschopné. 
Návrh byl schválen 6ti hlasy. 
 
2. Rozpočet na rok 2019 
 
Paní Radka Pacholíková seznámila přítomné s návrhem rozpočtu na rok 2019. Rozpočet je přílohou 
tohoto zápisu. Rozpočet je k nahlédnutí na Obecním úřadě. 
Návrh byl schválen 6ti hlasy. 

 
3. Diskuze – nebyla. 

 
4. Usnesení č. 1/2019 ‐ Zastupitelstvo obce schvaluje Rozpočet na rok 2019 přítomnými 6ti hlasy. 
 
5. Závěr 
 
 

ZÁPIS Z VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE  
konané dne 8.března 2019 v hospodě U Tichánků 
 
Zasedání bylo zahájeno v 18:00 starostou obce p. Zdeňkem Petřinou. 
 
Starosta seznámil přítomné s návrhem programu: 

1. Zahájení 
2. Obecní znak 
3. Veřejnoprávní smlouva o výkonu přenesené působnosti na úseku agendy přestupků 
4. Veřejnoprávní  smlouva  o  výkonu  přenesené  působnosti  na  úseku  rozhodování  o 

zrušení údaje o místu trvalého pobytu 
5. Změna stanov a sídla MiKroregionu Pojizeří 
6. Zpráva inventarizační komise 
7. Pravidla pro udělování čestného občanství 
8. Bezplatné převedení hřbitova a pozemku p.č. 517  
9. Finanční dary spolkům  
10. Informace o činnosti obce 
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11. Diskuze 
12. Volba obecního znaku 
13. Usnesení 
14. Závěr 
 

Návrh nebyl doplněn a byl schválen všemi 7mi hlasy. 
 
1. Zahájení  
 
Starosta konstatoval, že je přítomno 7 členů zastupitelstva – zastupitelstvo je usnášeníschopné. 
 
2. Obecní znak 
 
František Hubař poskytl zastupitelstvu a občanům informace o průběhu výběru dodavatele znaku a 
informace o vybraném dodavateli  ‐  panu Kasíkovi.  Jeho nabídka  zahrnovala 5 návrhů,  zastupitelé 
vybrali 3 návrhy a dnes byla poskytnuta možnost občanům Roprachtic o znaku hlasovat. Vybrané 3 
znaky jsou součástí Zpravodaje č. 01/2019, který byl následně distribuován všem přítomným. Dále 
byly poskytnuty informace o Zpravodaji – bude vycházet 4x ročně. 
Pan Hubař poskytl informace o tom, co jednotlivé znaky zobrazují. 

 
3. Veřejnoprávní smlouva o výkonu přenesené působnosti na úseku agendy přestupků 
 
Starosta podal zastupitelstvu a přítomným občanům informace, o co se jedná. Doposud bylo řešeno 
ve Vysokém nad Jizerou, od 1.7.2019 bude řešeno v Semilech (2tis. Kč za přestupek). 
Veřejnoprávní smlouva byla schválena 7mi hlasy. 

 
4. Veřejnoprávní smlouva o výkonu přenesené působnosti na úseku rozhodování o zrušení údaje o     
     místu trvalého pobytu                  
Starosta podal zastupitelstvu a přítomným občanům informace, o co se jedná. Doposud bylo řešeno 
ve Vysokém nad Jizerou, od 1.7.2019 bude řešeno v Semilech. 
Veřejnoprávní smlouva byla schválena 7mi hlasy. 

 
5. Změna stanov a sídla Mikroregionu Pojizeří 
 
Starosta  informoval  přítomné  o  změně  sídla  Mikroregionu  Pojizeří,  která  nastala  v souvislosti 
s novým vedením – nově je předsedou svazku starosta Košťálova, pan Mila Havlík, a proto se sídlo 
přesunulo do Košťálova na obecní úřad. S touto změnou souvisí také změna stanov. 
Změna stanov a sídla byly schváleny 7mi hlasy. 
 
6. Zpráva inventarizační komise 
 
Paní Radka Pacholíková seznámila přítomné s průběhem řádné fyzické a dokladové inventarizace za 
rok 2018.  Všechny podklady k inventarizaci jsou v listinné podobě k nahlédnutí na Obecním úřadě. 
Vzhledem k rozsahu je neuvádíme.  
Zpráva byla schválena 7mi hlasy. 
 
7. Pravidla pro udělování čestného občanství 
 
František Hubař  informoval  přítomné,  proč  se  obec  rozhodla  čestné  občanství  udělovat.  Pravidla 
budou zveřejněna na webových stránkách obce. Čestné občanství mohou dostat pouze pro fyzické 
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osoby, návrh může podat kterýkoli občan obce, uděluje se žijící osobě, čestné občanství nezaniká 
smrtí, byly poskytnuty informace o právech plynoucích z tohoto občanství.  
Pravidla byla schválena 7mi hlasy.   
 
8. Bezplatné převedení hřbitova a pozemku p.č. 517 
 
Starosta informoval zastupitele a občany o záměru obce bezplatně převést hřbitov a pozemek p.č. 
517 (173 m2) do majetku obce, doposud v majetku církve.  
Převod byl schválen 7mi hlasy. 
 
9. Finanční dary spolkům 
 
Starosta informoval o záměru zastupitelstva poskytnout finanční dar TJ Sokolu a SDH – každý obdrží 
dar ve výši 50 tis. Kč.  ČČK dostane v průběhu roku příspěvek na dopravu do divadla. 
Záměr byl schválen 7mi hlasy. 
 
10. Informace o činnosti obce 

a. Církev 
Klára Kratochvílová  informovala přítomné o  jednání  s Litoměřickým biskupstvím – naše 
žádost byla rozdělena do 2 částí. Z nichž první – darování hřbitova,  je na dobré cestě a 
mělo by v tomto roce dojít k bezplatnému převodu na obec. Druhá část – odkup vybraných 
církevních  pozemků,  zatím  schválena  nebyla  a  bude  řešena  osobně  během  schůzky 
s ekonomem biskupství dne 5.4.  

b. Info SMS 
Klára Kratochvílová informovala přítomné o tom, jak si nastavit Mobilní rozhlas ‐ zasílání 
SMS  zpráv  o  Aktualitách  z dění  obce.  Poskytla  také  informace  o  tom,  jak  si  nastavit 
automatické rozesílání e‐mailů z webových stránek. 

c. Projekt Voda 
Probíhá jednání s projektantem a dodavatelem vodojemu. 

d. Vyřezávání větví okolo osvětlení 
e. Rozpočet 2019 

Radka Pacholíková  seznámila občany  se  strukturou  rozpočtu  a  s významnými  změnami 
oproti předchozímu roku. Rozpočet byl zastupitelstvem schválen již na veřejném zasedání, 
které se konalo 4.3.2019, aby mohl být včas zaslán na kraj. 

f. Kronika a kronikář 
František  Hubař  informoval  o  probíhajícím  výběrovém  řízení  na  kronikáře  a  předložil 
přítomným kroniku za poslední 3 roky. 

g. Cena vody 
Starosta informoval občany o záměru zastupitelstva zvýšit cenu vody z 10 Kč/m3. Změna 
nastane po letošních odečtech. 

h. Odpady 
Starosta informoval přítomné i občasníku, který všichni dostali do schránek.  

i. Úřad práce 
Starosta informoval přítomné, že kontaktní pracoviště Úřadu práce v Rokytnici nad Jizerou 
bude zrušeno, nadále bude fungovat pro naši obec v Jilemnici. 

j. Oprava silnic 
Starosta seznámil přítomné se záměrem kraje opravit v obci 3 km silnic (v hodnotě 30 mil. 
Kč). Není  zatím  jisté,  že proběhne, protože kraj  žádá peníze od státu, ale  zatím nemají 
rozhodnutí. 
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11. Diskuze 
 
Jiří Nosek: dotaz k opravě mostu Na Mejtě, bude letos probíhat? Zastupitelstvo zatím nemá žádné 
informace. 
Obec byla seznámena s opravou silnic na úseku Helkovice – Roztoky. 
Další dotaz k frekvenci odvozu papíru a plastu – kontejnery jsou často plné. V současné době se odváží 
1x za 14 dní, obec zváží pořízení další popelnice. 
 
Věroslav Kučera: dotaz k třídění odpadu, kam patří kanystry od oleje? Jiří Hloušek odpovídá ‐ patří do 
skladiště. 
 
Ota Šimůnek: dotaz k zamčeným kontejnerům, zda je situace s odpady nyní lepší? Zamčení zabránilo 
zahoření, které vzniklo naposledy 25.12.2018. Odpadu před kontejnerem je také minimum, takže se 
to jeví jako dobré řešení.  
 
Pan Strnádek: otevírací doba kontejnerů není dostatečná. Obec  zváží  změnu otevírací doby, příp. 
distribuci klíčů. 
 
Luboš  Kučera:  informoval  přítomné  o  možnosti  zásobit  1/3  obce  družstevní  vodou  v kritických 
měsících roku. Dále  informoval o tom, že Zemědělský Intervenční Fond zjistil z družicových záběrů 
spáleniště  na  Chřibech,  je  patrné,  že  spáleniště  je  větší  než  minulý  rok.  Tím  družstvu  vzniká 
komplikace při žádání dotací. Družstvo to neohrozí, ale problém se vznikající skládkou je třeba řešit. 
 
Aleš Kučera: poděkoval za schválení daru a za SDH nabídl obci pomoc s úklidem aj., bude‐li třeba. 
K vznikající  skládce  na  Chřibech  navrhl,  aby  Pálení  čarodějnic  na  tomto  místo  bylo  zrušeno  a 
přesunulo se na hřiště k hospodě U Tichánků. Občané zneužili možnost na toto místo vozit dřevo a 
větve ke spálení a hromadí sem velkoobjemový odpad, který není určen ke spálení. 
 
František Hubař informoval přítomné o památné lípě, která byla 26.4.1919 vsazena u dolní hasičárny 
při příležitosti vzniku republiky. Letos bude mít strom výročí 100 let, a proto by se 19.4.2019 na tomto 
místě  udělalo  setkání  a  umístila  by  se  zde  informační  tabulka.  Do  té  doby  bude  uklizeno  okolní 
prostředí a bude udělán nezbytný prořez. 
 
František Hubař dále informoval přítomné o záměru založit okrašlovací spolek pro Roprachtice, který 
by  se  zabýval dokumentací historie, božích muk a  jiných soch na území obce. V roce 2022 by  rád 
uspořádal  vzpomínkovou  výstavu  a  do  té  doby  by  chtěl  připravit  vydání  historické  knihy  o 
Roprachticích. V roce 2022 bude 670. výročí od prvního záznamu o Roprachticích (z roku 1352). 
  
Věra Nosková poděkovala za dar TJ Sokolu a zprovoznění SMS Infokanálu. 
 
Laďka Kučerová poděkovala zastupitelstvu za dosavadní práci a příslib finanční podpory na pořádané 
akce. 
 
Starosta poděkoval Alešovi Kučerovi za zimní údržbu vozovek, vždy včasně a perfektně provedenou. 
 
12. Volba obecního znaku 

 
František Hubař postupně vyzval přítomné občany Roprachtic k volbě znaku č. 1, 2 a 3. Pro znak č. 1 
hlasovalo 11 voličů, pro znak č. 2 a 3 hlasovalo shodně 9 voličů. Cca 20 dalších voličů se nevyjádřilo. 
Následně navrhl zastupitelstvu ke schválení Znak č. 1 dle předlohy ve Zpravodaji. 
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Znak č. 1 byl schválen 4mi hlasy. 
 
13. Usnesení č. 02/2019 

 
Zastupitelstvo obce schvaluje: 

 Veřejnoprávní smlouvu o výkonu přenesené působnosti na úseku agendy přestupků 
 Veřejnoprávní smlouvu o výkonu přenesené působnosti na úseku rozhodování o zrušení údaje 

o místu trvalého pobytu 
 Změnu stanov a sídla Mikroregionu Pojizeří 
 Zprávu inventarizační komise 
 Pravidla pro udělování čestného občanství 
 Bezplatné převedení hřbitova a pozemku p.č. 517 
 Finanční dary spolkům  
 Obecní znak dle předlohy č. 1 

Usnesení bylo schváleno 7mi hlasy. 
 
14. Závěr 
 
Starosta poděkoval občanům za účast na veřejném zasedání a popřál všem přítomným ženám k MDŽ.  
 

 

ZNAK A VLAJKA 

     Níže  uvedený  znak  a  vlajka  byly  zvoleny občany  znakem a  vlajkou obce  na  veřejném  zasedání 

obecního zastupitelstva obce Roprachtice dne 08.03.2019. 

 

                                                                                           

                                           Znak                                                         Vlajka      

     Znak i vlajka byly předloženy Parlamentu ČR ke schválení. Po obdržení schvalovacího dokumentu 

bude znak obcí využíván a občané budou seznámeni s pravidly používání těchto obecních symbolů. 
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100 LET LÍPY SVOBODY 
 

     V sobotu  dne  13.  dubna  se  konalo  slavnostní 

shromáždění  dobrovolných  hasičů,  členů  TJ  Sokol  a 

občanů  u  příležitosti  oslavy  100.  výročí  zasazení  Lípy 

svobody.  To,  že  se  na  tuto  událost  nezapomnělo,  bylo 

také díky informaci od pana Bohumila Farského, který na 

tento  datum  upozornil.  Při  slavnostním  shromáždění 

přednesl  projev  starosta  obce  pan  Zdeněk  Petřina, 

společně s Juditou a Pepou si účastníci zazpívali hymnu, 

písničkou  Ach  synku,  synku  bylo  vzpomenuto  prvního 

prezidenta republiky – TGM a lidovou písničkou Lípa, lípa 

jsme  oficiální  část  setkání  ukončili  a  neoficiálně  ještě 

využili drobného občerstvení, které někteří účastníci na 

setkání přinesli. 

     Poděkování patří panu Milanu Janatovi, který zhotovil 

a  instaloval  k lípě  informační  panel  s informací  o 

významnosti tohoto stromu.                                         

    Jako „perličku“  je dobré uvést  informaci od pana Vl. 

Kováře. Otec pana Vl. Kováře a pozdější starosta obce, 

informoval  svého  syna o  tom,  že dopoledne 13.4.1919 

byla zasazena tato Lípa svobody a odpoledne toho dne  

  zasadil pan Kovář ještě lípu u svého domu. Máme tedy  

      v Roprachticích dvě stoleté lípy. 

                                                                                                                                                                                      

     Zápis o zasazení Lípy svobody  je uveden ve Školní kronice, která  je uložena v Okresním archivu 

v Semilech.  Protože  lípa  byla  naposledy  prořezávána  před  cca  30  roky,  bude  nutno  ji  znovu  tzv. 

prořezat. Toto lze provádět až po olistění. Provedení prořezu je již objednáno. 
                                               

 

 

 

 

 

 

 

 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA         JUBILANTI           Nováková Marie 95 let 
                                                                     Moravec Jaromír 88 let 

                         Šimůnková Věra 86 let 

                                      Honců Věra 77 let 

 
 

 

Naše stoletá Lípa svobody 

   Společné foto – před drobným občerstvením 
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Z ČINNOSTI SPOLKŮ V NAŠÍ OBCI 

 

ČESKÝ ČERVENÝ KŘÍŽ 

     Naše skupina se poprvé v tomto roce sešla na Výroční valné hromadě, která se konala 5.1.2019 v 

hospodě  U  Tichánků.  Na  schůzi  se  sešlo  35  členů.  Zpestřením  bylo hudební  vystoupení  Terezky 

Petřinové  na  harmoniku  a  Zdeňka  Petřiny  na  trubku.  Tradičně  nás  pobavila  Milenka  Nosková  s 

poudačkama.  Následoval  9.2.  Tradiční  ples  ČČK  s  překvapením.  Účast  byla  bohužel  ovlivněna 

chřipkou,  přišlo  75  lidí.  Skupina  Konverze  Band  bezvadně  hrála  a  po  22.  hodině  následovalo 

vystoupení Roprachtických poupat s novým tanečním číslem DISCOPŘÍBĚH. Každé jaro vyrážíme za 

kulturou do divadla F.X.Šaldy do Liberce, tentokrát došlo ke změně. Slibované představení Mnoho 

povyku pro nic bylo náhle zrušeno, a tak jsme jeli do Semil do kina Jitřenka na premiéru českého filmu 

Teroristka. V sobotu 13.4. jsme se zúčastnili Valného shromáždění Oblastního spolku ČČK Semily v 

horském hotelu Stráž nad Jabloncem n. /Jiz. 

Markéta Malíková 

TJ SOKOL ROPRACHTICE 

     První akcí roku 2019, kterou náš spolek pořádal, bylo divadelní představení SVATOJÁNSKÁ NOC 

v podání ochotnického spolku z Jilemnice. Představení se konalo 9. března.    

     Poslední únorovou sobotu se konal tradiční maškarní bál. Sešlo se několik desítek masek, které se 

měli možnost představit nemaskovaným účastníkům plesu, kteří hlasovali pro ty nejlepší kostýmy. Po 

sečtení hlasů byli vyhodnoceni a oceněni jako nejlepší ČTYŘI Z TANKU A PES, ALZA.CZ, HRA O TRŮNY. 

     KARNEVAL NA LEDĚ ‐ netradiční akce zpestřila nádherné nedělní odpoledne, které jsme mohli díky 

velkému úsilí místních chlapů, strávit na  ledě. Led pracně vytvořili a starali  se o něj Milan Janata, 

Radek Čuma a Michal Nosek. V tom proměnlivém počasí, které nás doprovázelo celou zimu, to nebylo 

jednoduché. Děti si bruslení, a nejen tuto neděli na karnevalu, moc užily, zrovna tak jako dospělí.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

     
             Z Karnevalu na ledě 
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      Konala se VČS našeho spolku, který má k 1. lednu tohoto roku 101 členů. Byl zhodnocen rok 2018, 

dále byla přednesena sportovní, divadelní a hospodářská zpráva.   

     TJ SOKOL děkuje vedení obce Roprachtice za finanční podporu ve výši 50.000,‐ Kč na činnost spolku 

pro rok 2019.  

     Poděkování patří i panu Radku Čumovi, Ladě Lukešové a Monice Noskové za vedení dětí ke sportu 

pravidelnou pohybovou aktivitou.  

  Opomenuti   nesmí být ani ostatní členové i nečlenové, kteří se podílejí na akcích svojí dobrovolnou 

činností a  tím pomáhají  spolku k jeho  fungování.   Všem  těmto dobrovolníkům děkuji  za věnování 

jejich volného času ve prospěch spolku.   

     Pletení velikonočních věnců z pedigu byla další z akcí, která se konala před Velikonocemi. Sešlo se 

16 žen, které pod vedením Veroniky Noskové pletly hezké velikonoční věnce a dotvářely si je každá 

podle svých představ z připraveného materiálu. 

     Tvořivé  dílničky  pro  děti  i  dospělé  se  konaly  následující  týden,  opět  pod  vedením  Veroniky 

Noskové. Připraveno měla malování vajíček, tvoření velikonočních zajíčků ze sena i papíru a mnoho 

dalších hezkých jarních námětů. Poprvé se akce konala na místním sále v hospodě a sešlo se přes 30 

šikulů, kteří měli na tvorbu dostatek místa.  

  

                                                               

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

     Tradiční velikonoční akcí bylo představení divadelního spolku z Bozkova, tentokrát v odpoledních 

hodinách s pohádkou O STATEČNÉM PETROVI.  

     Těšíme se na Vaši účast na všech našich akcích i na spolupráci.                         

Věra Nosková, TJ SOKOL 

  Účastníci našich Tvořivých dílniček 
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    Sport ‐ tým lyžařů‐maratonců Roprachtic opět v zimě nezahálel.vV letošní zimní sezoně 2018/19 se 

náš  tým  účastnil  tradičních  tuzemských  závodů.  Vyrazili  jsme  i  na  prestižní  „laufy“  do  zahraničí. 

Většinu z nás asi  znáte  ‐ Adam Stodola,  Jiří Kučera, Tomáš Zelenka, Milan  Janata,  Jan Zelenka,  Jiří 

Hloušek, Lukáš Šulc, Jan Pacholík, Tomáš Franc, Petr Zelenka, Mirek Zelenka, Miloslav Miksánek a Jiří 

Antoš.  

     První  závod  v sezoně  jsme  jeli  5.  ledna,  a  to  maraton  na  30  km  v Bedřichově  –  Night  Light 

Marathon,  kde  veze  každý  závodník  čelovku,  protože  závod  se  startuje  až  za  tmy.  Provázelo  ho 

částečně deštivé počasí, ale podařilo se dobře namazat a vydařil se.  

     Další akcí byl takřka domácí závod Jilemnická 50. Ten se jede v rámci seriálu závodů Stopa pro život 

a z důvodu nedostatku sněhu byl přeložen na náhradní trať na Roudnici v Krkonoších. Účastnili jsme 

se jak v sobotu 26. ledna závodu na 25 km volně tak i v neděli 27. ledna na 50 km klasicky. Padesátka 

se jela na dva okruhy a byla profilově jedna z nejnáročnějších závodů sezony.  

     Na  začátku  sezony  pořadatelé  závodů  bojovali  s nedostatkem  sněhu.  V únoru  naopak  náš 

plánovaný závod v Toblachu v Itálii byl z důvodu lavinového nebezpečí v předvečer závodu, kdy už 

jsme  byli  na  místě  a  měli  připravené  lyže,  odvolán.  Zvolili  jsme  tedy  náhradní  program  a  jeli  si 

vyzkoušet  nedaleké  tratě  ve  vysokohorském  prostředí  v biatlonovém  areálu  v Anterselvě.  Zde  se 

konají závody světového poháru a vyzkoušeli jsme si i závodní běžecké tratě v Toblachu. Prostředí je 

tam nádherné a plánujeme se vrátit opět příští rok. 

     Tradičního a největšího závodu u nás, slavné Jizerské padesátky v rámci nyní celosvětově prestižní 

soutěže VISMA SKI Classic, se z důvodu různých nemocí 10. února účastnilo pouze 5 našich zástupců 

a 4  jeli  v rámci  závodního víkendu volnou Bedřichovskou 30.  Za další  2  týdny  si  dva naši  zástupci 

odskočili na Šumavský skimaraton na 22 km volně a 44 km klasicky. První víkend v březnu jsme se 

účastnili tradičně na výborně připravených tratích v Polských Jakuszycích běhu Bieg Piastow. V pátek 

volně 30 km a v sobotu klasicky 50 km. V Polsku jsme měli jako již tradičně největší účast, blížil se 

konec sezóny a už jsme měli natrénováno.  

 

 

 

     

 

 

 

 

      

   

         Tým našich lyžařů ‐ maratonců 
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     Sezonu náš tým zakončil 16. března účastí na závodě po hřebenech Krkonoš závodem 5ti členných 

hlídek Krkonošská 70 km volně. Těžkou trať naše hlídka zdárně zvládla v pěkném čase pod 6 hodin. 

V hodnocení celé sezóny jezdil nejlepší výsledky Honza Pacholík, který i absolvoval nejvíce závodů. 

    Tak zase příští sezonu ať se daří  – skol!                                  Za tým Roprachtických lyžařů Petr Zelenka 

 

SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ   

      Rok 2019 jsme zahájili pořádáním hasičského bálu, který se konal v sobotu 19. ledna. V neděli 20. 

ledna se uskutečnil dětský maškarní bál. V březnu a dubnu jsme vypomáhali obci při průřezu dřevin 

okolo  pomníku  padlých  a  úklidu  okolo  staré  hasičárny  v dolní  části  obce. Dne  13.  dubna  jsme  se 

zúčastnili 100. výročí zasazení „Lípy svobody“. Na konci dubna tohoto roku jsme ukončili pořádáním 

pálení čarodějnic na Chřibech. Od letošního roku je na tomto místě zakázané skládkování. Další naší 

činností bude pomoc při odklízení odpadu z tohoto místa. V květnu zahájíme soutěžní sezónu prvním 

kolem Poháru OSH Semily a okrskovým kolem soutěže v požárním sportu.  

                                                      Veronika Čermáková 

Mladí hasiči 

     Poprvé  jsme měli možnost celou zimu trénovat. V prostorách bývalé školy  jsme měli k dispozici 

dvě třídy, kde nám obec zajistila světlo a topení. Zimní příprava na dětech byla již při prvním cvičení 

na dráze velmi znát. Dne 20. ledna si děti užily svůj tradiční dětský maškarní bál. V neděli 7. dubna 

jsme  byli  v obecním  lese  vysazovat  stromečky.  Od  května  začínáme  soutěžní  sezónu  Soptíkovým 

pohárem. Probíhají pravidelné tréninky a takřka každý týden závody.  

                                             Lada Lukešová 

HONEBNÍ SPOLEČENSTVO 

     Dne  15.  března proběhla  valná hromada Honebního  společenstva.  Z 1379 hlasů bylo přítomno 

pouze  239  hlasů.  Kromě  běžné  agendy  byla  projednána  rezignace  p.  Františka  Hubaře  na  funkci 

starosty Honebního  společenstva. Na  uvolněnou  funkci  honebního  starosty  byl  zvolen  pan  Luboš 

Kučera  a  za  člena  výboru  pan  Bedřich  Čech.  Zároveň  byla  odsouhlasena  změna  sídla  Honebního 

společenstva na adresu Roprachtice čp. 13.      
                                                                                                                                                                       František Hubař                       

MYSLIVECKÝ SPOLEK 

     Koloběh nového mysliveckého  roku  2019  ‐2020  je  od  1.  dubna  2019  na počátku  nové  lovecké 

sezóny.  Dne  29.  března  2019  se  konala  VČS  spolku  MS.  Přítomni  byli  členové  spolku,  z  hostů 

odstupující starosta Honebního společenstva p. Hubař František, nově zvolený starosta Honebního 

společenstva  p.  Kučera  Luboš,  za  ZD  Roprachtice  rovněž  p.  Kučera  Luboš  jako  předseda  ZD,  za 

myslivecký  spolek  Háj  ve  Smržově,  byli  přítomni  tři  jejich  členové.  Pan  starosta  OU  Roprachtice 

p.Petřina Zdeněk se omluvil ale žádného jiného člena zastupitelstva nepověřil. 

     Od vydání zpravodaje č. 1. naši členové spolku ulovili celkem 19. kusů černé zvěře, z tohoto počtu 

4 kusy byli uloveny v KÚ Přívlaka a ostatní kusy v KÚ Roprachtice na loukách v okolí Ovčína, kde tato 

zvěř vyhledává myši a tím působí rozrýváním škody. Dále byli ulovené 3 lišky. Byl proveden úklid u 
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krmelců  po  zimním  přikrmováním  zvěře  včetně  asanace  práškovým  vápnem.  Podle  potřeby  je 

doplňována kamenná sůl, která slouží hlavně pro březí srny. Postupně jsou opravována myslivecká 

zařízení a posedy, které poškodil  silný vítr. Okresní myslivecká přehlídka  trofejí  spárkaté zvěře, se 

konala  ve  dnech  11.‐  13.  dubna  v  Rovensku  p.  Tr.  Mezinárodní  výstava  myslivosti,  rybářství  a 

včelařství se bude konat ve dnech 22.‐ 26 května v Lysé n/L. 

                                                                                                                                                       Vlastimil Tulach 

ROPRACHTICKÝ OKRAŠLOVACÍ SPOLEK 

     Novým spolkem, který byl v obci v dubnu založen je Roprachtický okrašlovací spolek. Sídlo spolku 
je,  se  souhlasem Obecního  úřadu,  v budově  Obecního  úřadu,  čp.  144.  Účelem  založení  spolku  je 
ochrana památek všeho druhu, organizování dobrovolných okrašlovacích akcí, podpora infrastruktury 
cestovního  ruchu,  publikační  a  vzdělávací  činnost,  propagace  a  prosazování  principů  občanské 
společnosti,  účast  spolku na  právních  řízeních,  které mohou mít  dopad na  kulturní  nebo  přírodní 
dědictví. Spolek má v současné době 5 členů, předsedou spolku je p. František Hubař, místopředsedou 
spolku je pan Bohumil Farský. 
                                                                                                                                                       František Hubař 
 

ZEMĚDĚLSKÉ DRUŽSTVO ROPRACHTICE 

      Tradice Chovatelských dnů pokračuje i v tomto roce.  Další Chovatelský den je letos připraven na 

29.5.2019.      

                                                                                                                                                                         Luboš Kučera  

 

ZAJÍMAVOSTI O POČASÍ V NAŠÍ OBCI 

     Od 1. 1. do 31.3.2019 napadlo v Roprachticích 162 cm sněhu. To představuje asi 324 mm vodního 

sloupce. V dubnu napršelo 14,2 mm. Pro porovnání ve stejném obdobím roku 2018 to je sněhu 64,5 

cm za leden‐duben, což představuje 128 mm vodního sloupce + 43 mm srážek za duben. Za celý rok 

2018 napadlo pouze 106 cm sněhu.     

     Vysoká vrstva sněhu a silný vítr v noci z 11. na 12.  února byly příčinou prolomení střechy stodoly 

v horní části obce na st.p.č. 101. V tom období také došlo k prolomení střechy plechové garáže u čp. 

45. Příchod jara provázely silné východní větry, které v poslední době převažují.   

 

Z podkladů p. Vl. Kováře Fr. Hubař 
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ÚSPĚCH 

Tereza  Petřinová  (11  let)  –  získala  2.  místo  ve  hře  na  akordeon  v Ústředním  kole  soutěže  žáků 

základních uměleckých škol České republiky, které se konalo v Plzni.  Blahopřejeme! 

 

 

 

 

 

 

 

 

DĚJINY OBCE, VÝZNAMNÉ HISTORICKÉ UDÁLOSTI  

    Na pokračování budeme seznamovat čtenáře s dostupnými historickými  fakty a událostmi, které 

pro  čtenáře mohou představovat  zdroj  poučení  a  poznání. Dějiny  se  vyvíjejí  a  uvádějí  od  počátku 

k současnosti. V našem Zpravodaji budeme uvádět historii, tak řečeno, protiběžně. 

    To znamená, že jedna část bude uváděna od nejstarších dob až do roku 1938 a druhou část začneme 

rokem 2018 a budeme postupovat zpátky v čase, až se popis událostí v roce 1938 propojí.  

    Může se stát, že nás pamětníci některých událostí posledních 80 let opraví nebo doplní. Fakta se 

tím stanou důvěryhodnější. Budeme vděčni za jakoukoliv připomínku. 

HISTORIE OD PRVNÍ PÍSEMNÉ ZMÍNKY DO ROKU 1399 

    Osídlování našeho kraje se datuje již od 11. století, a to osídlováním míst nejdříve podél řeky Jizery 

a později podél jejích přítoků nebo obchodních cest. Toto osídlování probíhalo až do 14. století. Naše 

obec vznikla nejspíše již 13. ve století  jako lesní lánová ves. Lesní lánová ves představovala systém 

uspořádání osídlovaného místa tak, že lokátor na místě vyklučeného lesa vyměřil lány, nejčastěji o 

výměře asi 25 ha. Uspořádání lánů bylo takové, že za domem byla zahrada, dále bylo pole, potom 

pastvina a les.  

    Podle  historických  pramenů  patřilo  území  dnešního  katastru  obce  Roprachtice  původně  rodu 

Lemberků,  kteří  vlastnili  území  od  západu  až  po  pravý  břeh  Jizery.  Zřejmě  z neschopnosti  území 

udržet,  přešlo  toto  území  pod  správu  Valdštejnů,  kteří  v té  době  sídlili  na  hradě  Štěpanickém. 

Z tohoto období již existují první skromné písemné zmínky o této oblasti. 

    S největší pravděpodobností to byli majitelé panství Valdštejnové, kteří pověřili již někdy koncem 

13. století lokátora Ruprechta založením vsi – dnešních Roprachtic. Velmi zajímavá je skutečnost, že 

ves  založil  Ruprecht  pouze  pro  osídlení  českými  sedláky*).  A  pouze  české  osídlení  zůstalo  až  do 
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moderní doby. Všechna ostatní osídlovaná místa v okolí, byla osídlována z velké části Němci, kteří 

z vůle přemyslovských králů – zejména Přemysla Otakara II. a potom i Karla IV. osídlovali celý hraniční 

pás. 

    Prvním dochovaným soupisem farností na území Království Českého, kde je také první zmínka o 

Roprachticích,  je Registra papežských desátků  ‐ Registra decimarum papalium  (1354).  Tehdy  jako 

R(o)prechticz. Ve své knize Registra desátků papežských z diecézí pražské (1873) W.W.Tomek uvádí, 

že  bylo  nalezeno  7  dalších  rukopisných  listů.  Na  jednom  z těchto  rukopisů  z roku  1352  jsou  také 

zmíněny Roprachtice. Z hlediska místopisu českého se jedná o ucelený dějepisný pramen, ze kterého 

později čerpali např. Bohuslav Balbín (1621‐1688), nebo František Palacký (1798‐1876). Je však třeba 

vzít v úvahu, že písemné zprávy psali církevní hodnostáři v latině, a proto se objevuje i latinský název 

Roprachtic  –  Rupertiuilla*).  Těch  variací  názvů  naší  obce  se  v průběhu  věků  vystřídalo  několik  a 

v dalších  částech  na  ně  budeme  upozorňovat.    Do  konce  14.  století  jsou  potom  Roprachtice 

zmiňovány v dalších registrech papežských desátků z let 1369, 1384, 1385 a 1399. 

    Desátek, který farnost odváděla Arcidiecézi Boleslavské  (Archidiaconatus Boleslawiensis‐míněna 

Stará Boleslav), činil ve všech uvedených letech 6 grošů. Skutečnost, že desátek činil po celou dobu 

pouze 6 grošů vypovídá, že se ves v té době nerozrůstala. Nutno také podotknout, že v té době ještě 

nebyla inflace. Inflaci přinesl až rozvoj průmyslu koncem 19. stol. 
*) Ortsnamen‐Buch, Heft 7 – Der ehemalige Bezirk Starkenbach 

 

VÝZNAMNÉ HISTORICKÉ UDÁLOSTI – ČÁST 2012‐2018 

O OBCI 

     V letech 2012‐2014 byl starostou pan Ing. Tomáš Franc. Od roku 2014 do roku 2018 byl starostou 

pan Václav Dobrý. Po volbách v říjnu 2018 byl novým starostou zvolen pan Zdeněk Petřina. Příjmy 

obce a z toho navazující rozpočet obce hospodařil v uvedeném období ročně cca se 4 mil. Kč. Obec 

nebyla po celé období zatížena žádným úvěrem. Průměrný počet obyvatel v roce 2012 byl 274, v roce 

2018  byl  278  obyvatel.  K 31.12.2018  bylo  v obci  254  domů,  z toho  90  trvale  obydlených  a  138 

obydlených  rekreačně.  26  domů  bylo  bez  čp.    Cena  vody  byla  10,‐  Kč/m3,  cena  za  likvidaci 

komunálního  odpadu  činila  350,‐  Kč  na  osobu  a  rok.  Žádný  z těchto  poplatků  se  v tomto  období 

neměnil. Obojí obec dotovala značnou částkou v uvedených letech. V roce 2017 byl proveden vrt na 

vodu a  v roce 2018  zahájena práce na projektu posílení  vodovodního  řadu. V roce 2018 – dne 9. 

června byla velká průtrž mražen, kdy spadlo za necelou hodinu 62,5 mm vody na m2. Po celý rok však 

panovalo extrémní sucho. 

     V průběhu roku 2018 došlo ke změně obsazení účetní na obecním úřadě. Do důchodu odešla paní 

Magda Nesvadbová a místo ní nastoupila do pracovního poměru paní Radka Pacholíková. 

Z ČINNOSTI SPOLKŮ 

     Český červený kříž – každoročně pořádal plesy, zájezdy na divadelní představení, účast rozhodčích 

na  Hlídkách  mladých  zdravotníků.  Paní  Ing.  Zd.  Pacholíková  provázela  pravidelně  každý  rok  po 

rozkvetlých  loukách.  Pravidelně  byl  prováděn  sběr  ošacení  a  zájezdy  v prázdninových  měsících. 

Každoročně byli oceňováni dárci krve. O naší skupině napsala paní Zd. Javůrková do časopisu JIzeran, 

který vychází v Jablonci n.Jiz.  V uvedených letech měla místní skupina ČCK v průměru 81 členů. Po 

celé období byla předsedkyní paní Markéta Malíková. 
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    Sbor dobrovolných hasičů – každoročně pořádali bály/plesy a následně v neděli dětský karneval.  

Dospělí se účastnili 11‐ 14 soutěží ročně. Pálení čarodějnic na Chřibech bylo v těch letech již tradicí, 

tak jako Memoriál Josefa Rybáře. Ročně byl organizován sběr starého železa. V roce 2013 proběhla 

oslava 125.  výročí  založení  sboru  a  SDH pořádal  navíc  Posvícenskou  zábavu. Ve  všech  letech dne 

17.11. byla účast na akci u rozhledny U borovice. Na začátku 2015 koupeno zásahové vozidlo Ford 

Transit – z bazaru za 500 tis. Kč a proběhla brigáda v obecním lese. V říjnu byla organizována opět 

Posvícenská zábava. V roce 2016 byla, s pomocí obce, vybudována v bývalé škole garáž pro auto a 

hasičskou  výzbroj.  Dne  2.  dubna  2013  požár  stodoly  v dolení  části  obce.  Dne  12.12.  2016  výjezd 

k požáru v komíně čp. 215. Díky včasnému zásahu SSDH Vysoké n. Jiz. se požár nerozšířil. Zasahovali 

i další jednotky.  2017 – 6.9. požár nákladního auta u Koziny, škoda 200 tis. Zasahovali profesionální 

hasiči.  Dne  6.10.2018  strom  na  komunikaci  u  Honců.  Dne  18.  listopadu  2018  zasahovala  naše 

jednotka při odstraňování padlého stromu u helkovské křižovatky. Dne 2.12. 2018 popadané větve u 

rozhledny z důvodu silného větru a silné námrazy v 17.23 hod.   a  ještě  jednou ve 23,25 hod. Dne 
27.12.  výjezd  k odstranění  stromu  mezi  Kosťovárnou  a  Kopaní.  V roce  2018  proběhla  dne  14.7. 

průvodem od Stanislava k Tichánkovým oslava 130. výročí založení sboru. Při té příležitosti proběhlo 
svěcení nového praporu. Akce měla 400 účastníků.  Sjezdu zasloužilých hasičů ve Vysokém n. Jiz.  se 

zúčastnili Jiří Hloušek st., Bohumil Farský a Josef Franc. Starostou SDH byl po celé období pan Aleš 

Kučera. Sbor měl v roce 2018 111 členů a počet členů se od roku 2012 příliš neměnil. 

     Mladí hasiči – v letech 2012 ‐ 2018 je výčet akcí takřka neuvěřitelný – Soptíkův pohár, Dachová, 

účast na Pohádkovém lese, pomoc při výročí otevření rozhledny, pomoc při zajišťování pouti, sázení 

stromků a jejich natírání, akce Dýničky, maškarní bál, akce Dílničky, pálení čarodějnic, sběr papíru. 

Vystoupení  dětí  na  hasičské  valné  hromadě,  kde  se  ještě  představují  –  např.  Tereza  Petřinová  – 

ukázka  moderní  gymnastiky,  Jára  Farský  –  ukázka  karate.  Od  května  do  září pravidelně  v týdnu 

tréninky na cvičišti a o sobotách a nedělích účast na soutěžích. Největší úspěch mnohaleté činnosti je 

zlatá medaile z Mistrovství ČR 2.7.‐6.7. 2017 ve Zlíně. Zde Eliška Lukešová, Alenka Dolenská a Kristýna 

Dolenská  s týmem  z Bozkova  se  staly  Mistry  ČR  v požárním  útoku.  Za  tím  vším  je  neúnavná  a 

nekonečná práce Lady a Milana Lukešových, zaslouží poděkování a úctu! 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Zlaté družstvo – první zleva stojící A.Dolenská, dole zleva E.Lukešová, Kr.Dolenská   
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     TJ  SOKOL  –    rok  2012  začal  novoročním  pochodem  na  rozhlednu.  Pravidelnými  každoročními 

akcemi ve všech následujících  letech byly Výroční členské schůze, maškarní bály, hostující divadla, 

běh okolo Roprachtic, Pohádkový les, fotbalové turnaje, sportovní odpoledne pro děti, vypouštění 

létajících  přání,  malování  přáníček  Ježíškovi,  rozsvěcení  vánočního  stromečku.  Poprvé  se  také 

uskutečnil ROŠLAP. V roce 2013 vznikl soubor Poupata a také se uskutečnil sraz školáků. Rok 2014, 

kromě předchozích akcí obohatil letní silvestr. Poprvé se také v tomto roce konal Sraz harmonikářů a 

heligonkářů. V roce 2015 se přidala akce Řemesla, vznikly Tvořivé dílničky, Vánoce naruby a také se 

po dvou letech konalo setkání školáků. V tomto roce také byl založen Divadelní spolek při TJ Sokol. 

Divadelní představení jsou připravována každoročně nová a Divadelní spolek se svými nastudovanými 

hrami také hostuje na jiných scénách.  V dubnu byl poprvé pořádán Motosraz, kterého se zúčastnilo 

80 motorek, převážně historických. Od té doby je Motosraz pořádán pravidelně každý rok.  V roce 

2016 ke všem každoročně opakovaným akcím se přidala Halloweenská stezka. Od roku 2017 to byl 

navíc k předchozím pravidelným akcím akce Sjezd na pytlích. Od roku 2018 to jsou ‐ pouštění draků, 

uspávání  strašidel,  pečení  vánočního  cukroví  a  pochod  na  Čertovku.  Na  konci  roku  se  potom 

uskutečnil Divadelní Silvestr. 

 

     Myslivecký spolek Kopanina – Roprachtice – předsedou Mysliveckého spolku byl v celém období 

pan Vlastimil Tulach. Ke změně názvu na Myslivecký spolek (dříve Myslivecké sdružení) došlo koncem 

roku 2015. Zároveň se změnilo i sídlo spolku, nově je sídlem spolku Roprachtice čp. 144. Za myslivecké 

roky 2012‐2018 bylo uloveno 85 srnců, 69 srn a 57 srnčat. Celkem 211 kusů srnčí zvěře. Dále bylo 

uloveno 216 prasat divokých, 15 zajíců, 110 lišek, 48 strak a 4 jeleni. 

 

     Zemědělské družstvo Roprachtice – dne 21.5.2014 byla znovu obnovena tradice Chovatelských 

dnů.  Další se zopakoval v květnu 2015. Nadále budou Chovatelské dny konány jednou za dva roky. 

Další  Chovatelský  den  proběhl  v roce  2017.  Na  výroční  členské  schůzi  dne  16.10.2015  byl  zvolen 

předsedou družstva pan Luboš Kučera. Během let 2016 až 2018 byla postupně obměněna zemědělská 

technika  a  byl  zmodernizován  velkokapacitní  kravín.  Během  těchto  let  byla  také  nakupována 

zemědělská půda, na které družstvo hospodaří. 

             Z podkladů zpracoval: František Hubař 
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ZAJÍMAVOSTI Z PŘÍRODY 

Květnové a červnové louky – nejlepší čas pro oko nejen botanika. 

    V květnu vykvétají první naše orchideje a v červnu jsou  louky nejbohatší a nejpestřejší – tedy ty 

louky,  které  se  ještě  nestaly  zelenou  pouští  sterilních,  pravidelně  sekaných  trávníků,  na  kterých 

nespatříte kytičku ani včeličku… 

     A  co  můžeme  vidět  kvést  v květnu?  Tak  třeba  na  vlhkých  loukách  jednu  z našich  dosud 

nejhojnějších orchidejí z čeledi vstavačovitých, kterou je prstnatec májový (dříve vstavač). 

     I u nás ve vsi je ještě několik málo míst, kde prstnatec roste. Někde najdeme v době jeho květu i 

nápadné bílé chomáčky již odkvétajícího suchopýru úzkolistého. 

          V červnu  se  můžeme  i  na  zdejších  loukách  kochat  květy  dalších  vstavačovitých  rostlin‐

bradáčkem a vemeníky. Celkem nenápadný je bradáček vejčitý, který má drobné, žlutozelené květy. 

                                                                                                                           

 

 

 

 

        

 

 

 

 

                                      

      

      

     Mnohem nápadnější je vemeník zelenavý s bílými voňavými květy. Jeho květenství je často delší 

než 20 cm. Občas se spolu s ním vyskytne i podobný vemeník dvoulistý. Ten je považován za běžnější 

druh, i když na zdejších loukách tomu je naopak – v posledních snad 15 – 20 letech se zde mnohem 

častěji vyskytuje vemeník zelenavý, který je považován za vzácnější. Ať tak nebo tak, oba druhy jsou 

ohrožené a chráněné zákonem. 

    

     Prstnatec májový         Vemeník zelenavý 
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  Stejnou  ochranu  zákonem má  i  lilie  zlatohlávek, 

která  vykvétá  až  koncem  června  v křovinách  a  na 

okraji  lesů  –  u  nás  v dolní  části  obce.  Je  to  jedna 

z nejnápadnějších a nejkrásnějších kytek, kterou tu 

potkáme. 

Není to tak dávno, co tu rostl i další chráněný druh 

úpolín nejvyšší.  Ten  se však  v několika posledních 

letech už neobjevil. 

To  jsou  tedy  ty  vzácnější  druhy.  Ale  u  nás máme 

ještě  to  štěstí  na  některých  květnových  a 

červnových loukách Li 

Vždyť  kopretinová  louka  se  zvonky  a  červenými 

hlavičkami jetele se klidně vyrovná i lilii zlatohlavé! 

 

 

Následující řádky jsou výčtem pouze některých lučních druhů podle barvy květů.                  

                       Modrá a fialová:                                   Žlutá: 

rozrazil  rezekvítek,  zběhovec  plazivý,  kakost 

lesní, chrastavec rolní, popenec břečťanolistý, 

pomněnka  bahenní,  vítod  obecný,  zvonek 

rozkladitý … 

štírovník  růžkatý,  hrachor  luční,  barborka 

obecná,  kozí  brada  luční,  vlaštovičník  větší, 

pampeliška, třezalka, jestřábníky …. 

     

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

                                                                     

     Rozrazil rezekvítek 

Lilie zlatohlávek 

   Štírovník růžkatý 
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Červená a růžová: 

kohoutek  luční,  řeřišnice  luční, silenka dvoudomá (knotovka červená), hvozdík kropenatý, hrachor 

hliznatý, náprstník červený, jetel luční, sléz pižmový, čičorka pestrá, mateřídouška ….  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                                                                     

                                                                                                   Bílá:   

Bílá: 

kopretina bílá, lomikámen zrnatý, rožec rolní, řeřišničník Hallerův, řebříček obecný, silenka nadmutá, 

jahodník obecný a truskavec, česnáček lékařský, svízel povázka .... 

 

 

 

                                                                                                      

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

   

 Čičorka pestrá Hvozdík kropenatý 

Kopretinová louka 



 
 

     Když se pozorně projdete takovou loukou, snadno napočítáte stovku druhů rostlin. A odborník by 

ještě pár desítek  jistě přidal. Entomolog by zase mohl spočítat několik druhů motýlů a snad  i dost 

druhů ostatního hmyzu. Vždyť hmyz nejsou jenom škůdci! Naopak – bez nich by život na Zemi nebyl 

na  dlouho. A  tak  díky  za  každou  louku,  která  vykvete  a  potěší  se  na  ni  oko nejen botanika  nebo 

entomologa, ale i oko dobrého hospodáře a vůbec každého, kdo vnímá krásu a pestrost naší přírody. 

     Pro ty, kteří už půjdou na houby, ještě malá odbočka z louky do lesa. Tam pokvete šťavel kyselý, 

pstroček dvoulistý, vraní oko čtyřlisté a při troše štěstí narazíme i na ohrožený druh hruštičku menší. 

     Pokud se o bohatosti květeny našich luk budete chtít přesvědčit na vlastní oči společně, opět vás 

zvu na malou procházku. 

     Termín  bude  upřesněn  během  června  na  stránkách  a  vývěskách  obce.  Minulého  výletu  za 

bledulemi se zúčastnilo 11 zájemců. 

                                                                                  Zdena Pacholíková 

 

HOUBAŘENÍ V ČECHÁCH 

Zůstaňme ještě v přírodě! 

     Houby se na našem území sbírají  již opravdu odpradávna.  Jednu z prvních písemných zmínek o 

houbách najdeme v Dalimilově kronice z roku 1314. V této kronice se hovoří o sbírání hlívy ze stromu, 

jako o lehké práci.  

     Další zmínka o houbách pochází z roku 1355 od lékaře Franka Jana. Píše se v ní o konzumaci hub 

ve Slezsku toto „Potom tady v našich zemích, jak jsem viděl, jsou mnozí, kteří houby dychtivě pojídají. 

Nechť si tedy vyberou dobré, které nemají znaky jiných. Potom nechť ve jménu božím jedí obložené 

černým kořením, zázvorem, rýží a masem“. 

     Mezi listinami z dob Karla IV. lze nalézt dekret, který napsal císařův kancléř Jan Střede někdy kolem 

roku 1364. Část dekretu se týká pokrmu, který má poddaný se svou čeládkou jíst: „Tobě a Tvé čeládce 

přidělujeme jako pokrm přiměřený vašim statkům to, co s lopocením nasbíráte na úhoru, což mohou 

být maliny, ostružiny, borůvky a jiné ošklivosti, jež vyjdou z vaší námahy, povolené Tobě i Tvým jsou 

i hřiby, a to jakékoliv z hřibů a hub.“ Okolí Karla IV.  asi nebylo příliš nakloněno houbám, protože i 

císařův lékař Mistr Havel, panovníka ve své zdravovědě varoval před konzumací hub, přirovnávaje je 

k blínu.  

     Prostý lid měl k houbám opačný vztah, o čemž svědčí skutečnost, že některé houbové pokrmy se 

staly lidovými jídly.  Těmi jsou na Šumavě na Vánoce kuba a v podkrkonoší hubník. Ani v 16. století se 

postoj  k houbaření  nezměnil.  Lékař  Ferdinanda  I.  Jan  Kop  z Raumentálu  v roce  1536  vydal  spis, 

v němž  konstatuje,  že:  „hub  se  v těchto  krajích  pojídá mnoho“  a  připouští,  „že  všechny  jedovaté 

nejsou“, ale současně tvrdí, že: „i jich jídlo škodí žaludku“.  

     Jiný  lékař Molenarius vydal  v Prostějově v roce 1550 knihu v níž označuje houby  za  „jedovatou 

záhubu  lidstva“.  Pranostika  z kalendáře Martina  Bacháčka  z roku  1592  říká:  „Října měsíce  hub  se 

střez, koroptve a  jiné ptactvo  jez“. V první česky psané kuchařské knize Kuchařství  z r. 1537 od P. 

Severina ml. lze najít několik receptů na přípravu hub.  



 
 

     V průběhu  17.  století  přibývá  poddaným  další  povinnost,  a  to  zásobovat  vrchnost  čerstvými 

houbami. Podle urbáře z roku 1665 museli vlašimskému panstvu nosit smrže, špičky a potom hřiby. 

O podobných nařízeních se dovídáme i z hospodářských instrukcí pro velkostatek slavkovský z roku 

1670,  či  hruboskalský  z roku  1689. V polovině 18.  století  byly  ženy hospodářů povinny donést  na 

zámek v Dačicích „na jaře kopu smržů“, budišovskému panstvu zase „čtvrt míry čerstvých hub“. 

     První opatření týkající se sběru hub se objevuje v písemných dokumentech z roku 1688, kdy platil 

zákaz sběru hub na jilemnickém panství v Krkonoších. Kdo byl přistižen, šel do vězení, nebo se mohl 

vykoupit soudkem soli. V Chomutově v roce 1603 zakazovali sbírat houby, protože by to rušilo zvěř. 

     Houbaření v českých zemích i na Slovensku bylo vždy celonárodní záležitostí. Výzkumy ukazují, že 

více houbaří obyvatelé měst než venkova. Typický houbař z vesnice navštěvuje většinou jen lokality 

v blízkosti obce, zatímco rajon motorizovaného houbaře z města se rozprostírá v okruhu 50 km od 

místa bydliště, nezřídka i dále.  

     Houbařům přeji „dobrý lov“ a krásné zážitky.  

Bohumil Farský 

ZÁVĚREM INSPIRACE PRO LETNÍ DNY 

     V prostoru pod lípou u bytovek se objevila knihovna, kterou někteří nazývají Kaplického veřejná 

knihovna.  Lidé  si  z této  knihovny  mohou  půjčovat  knížky  a  mohou  tam  také  odkládat  svoje,  již 

nepotřebné knížky. Pokud si budete knihy půjčovat, zacházejte s nimi tak, aby je mohli číst i další. 

      Knihovna byla otevřena 1. května t.r. Iniciátorkou zřízení této knihovny je paní Lenka Škutová a 

okruh jejích blízkých přátel. V blízkosti knihovny se nalézá také „cashka“, a tak je možné, že se stane 

vyhledávanou knihovnou.  

     Paní Lence Škutové a okruhu jejích přátel děkujeme za jejich aktivitu. Čtenářům vypůjčených knih 

přejeme hezké chvilky s knihou a dárcům knih za prodloužení aktivního života knih. 

     Zastupitelé obce 



 
 

 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 

Mějme na paměti: 
 
PROBLÉM DNE, TÝDNE, MĚSÍCE, ROKU I BUDOUCNOSTI JE MNOŽSTVÍ VODY, 

proto ŠETŘME VODOU! 

 

ZACHOVEJME JI PRO NAŠE MALÉ OBČÁNKY! 
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